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Învățături din locul sacru
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SAG,

SAVÂRSIN

)

,

ecent, m-am întâlnit în Biserica spiritului, cum 
atât de inspirat a numit Rowan biblioteca, cu unul 

dintre cei mai mari duhovnici pe care 
i-a dat pământul românesc: Ilie Cleopa. 
Acolo mi-a fost dat să-l aud pe părintele, 
de venerată amintire, povățuindu-l astfel 
pe un oarecare Ion:

- Pentru mântuire sunt necesare 
trei lucruri. Primul: răbdare; al doilea: 
răbdare; al treilea: răbdare. Frate Ioane, 

da-ţi mai trebuie ceva: milostenie. Nu trebuie să dai vaca! Nu 
ţi-a cerut Dumnezeu vaca, niciodată! Ferească Dumnezeu! 
Nici viţelul. Da’ sticla de lapte trebuie s-o dai! Şi încă un 
lucru, frate Ioane: rugăciunea. Pasul şi Dumnezeu! Fără 
răbdare, fără milostenie şi fără rugăciune nu se poate mântui 
omul! Și Ion înclină din cap a înțelegere și înțeleg și eu că 
astfel e drept.

Continuă părintele:
- Fraţii mei, omul care are frica de Dumnezeu nu 

trebuie să-l păzească nimeni să nu fure. Cine are frica lui 
Dumnezeu, acela se face santinela întregii înţelepciuni, îşi 
păzeşte sufletul şi mintea sa de gânduri rele, limba sa de 
cuvinte rele şi toată aşezarea sa de a lucra împotriva lui 
Dumnezeu.

Și Ion tace, tace și ascultă. Apoi, locul lui este luat de 
o fată tânără și frumoasă. Întreabă:

- Prea Cuvioase, copiii care sunt avortați au suflet?
Și părintele îi răspunde:
- Au! Cum să nu aibă?
- Dintr-a câta zi au ei suflet?
- Din clipa zămislirii. Căci spune proorocul Ieremia: 

Doamne, Tu zidești duhul omului întru zămislire 
împreunării, s-a zidit și sufletul, și trupul.

Sunt dăscăliță și îmi doresc și eu un sfat pentru cariera 
mea. Iată-l:

- Nimic nu este mai uşor decât a învăţa pe alţii şi nimic 
nu este mai greu decât a face ceea ce înveţi pe alţii.”

Ce loc sacru biblioteca... Dacă Google îți poate re-
turna o sută de răspunsuri, un bibliotecar ți-l poate da pe 
cel corect.

                                   Prof. dr. Ana-Maria COTOȘPAN

EZERIS,

MORAVITA,

BRESTOVAT

)

,

De vorba cu...

)
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FÂRLIUG

a ceasul când ajung la hotarul Banatului de pustă 
cu cel al Banatului de munte, fâlfâie deasupra 

pădurilor lumina primăvăratică a amiezii. O căldură 
moale, blajină precum sufletul cărășenilor, plutește 
împrejur. Obișnuiesc în zilele primăverii, ce se arată 
senine, să pornesc la volanul mașinii spre... nicăieri, 
convins fiind că, oriunde mă voi îndrepta, voi fi martorul 
privilegiat al unor imagini pe care nici măcar Korolenko 
nu le-ar putea descrie. Trec prin comuna Fârliug și, 
atras de divanul a patru muieri de-o vârstă cu amintirile, 
opresc. Una din ele mă recunoaște. Sunt flatat; „Uite, 
domnule, ce înseamnă să fii scriitor!”

– O nu ieșci bărbatul lu’ Ileana?, mă întreabă ea 
în dulcele ei grai. Râd, râd și ele, asta e. Sunt oameni 
care, orice ar face, nu pot călca singuri pe pământ. Ele o 
cunosc pe soția mea, eu îl cunosc pe consăteanul lor, Ioan 
Borduz. Când află că scriu la ziar, cea mai plăpândă mă 
roagă tărăgănat:

– Să scrii că om ca Borduz n-o mai fost demult 
prin Fârliug.

– Nu pot, vine campania electorală, ce vor spune 
oamenii?!

– Oamenii vor spune că ești drept, mă asigură ea.
Chiar așa, a scrie despre Ioan Borduz  înseamnă 

a scrie despre un bărbat în sufletul căruia, privind, 
întrezărești predominarea omului. Multe ceasuri frumoase 
am petrecut noi alături, pe treptele reci de înțelegere a 
vieții, a oamenilor... Cu Ioan Borduz am întovărășit, de 
multe ori, povești vânătorești asezonate cu vin bisericesc. 
I-a căzut lui din tinerețe cu drag vânătoarea și îi va rămâne 
fidel toată viața. Patimă mare-i vânătoarea. Și frumoasă 
asemeni zeiței protectoare. De la el am învățat eu, și el 
din nopțile lungi de veghe, că întunericul e cel mai negru 
înainte de zori.

Ioan Borduz gospodărește de ani buni comuna 
Fârliug și schimbarea europeană a acestei așezări, 
petrecută sub administrația sa, dovedește cu prisosință 
bătrânul adevăr: „Omul sfințește locul”.

Ca primar, Ioan Borduz  și-a poziționat destinul 
mereu pe drumul slujirii satului său, a oamenilor lui și 
nu a intereselor meschine. Piața ridicată de dânsul pentru 
binele oamenilor a cerut un efort uriaș și nervi de oțel. 
Borduz a dus la bun sfârșit acel proiect pe care l-a dorit 
mult, alături de oamenii săi. Cu cât se apropia de final 
acel proiect, ochii lui Ioan luceau de bucuria muncii 
împlinite. Atunci, niște oameni de pe la București, drept 
răsplată, i-au aruncat în ochi un pumn de sare.

Dar el nu s-a supărat, n-a blestemat, a fost doar 
mâhnit... Știe el că trăiește într-o țară deșelată de 
nedreptate.

flând de moartea 
lui Napoleon Bonaparte, lordul 

Castlereagh, intrând în cabinetul regelui 
George al IV-lea al Angliei, i-a spus acestuia:

– Sire, aduc Majestății Voastre vestea 
că și-a pierdut dușmanul de moarte !

– Cum?, a strigat regele, în culmea 
fericirii. Să fie oare cu putință? Nevastă-mea 
a murit?

Mic Jurnal
al Primariilor

Portret de suflet

L
Ioan Borduz

Cum vă place istoria? 

Cine este dușmanul 
de moarte ?

A

 Ghidul alegătorului
Ne-am interesat pentru dumneavoastră

legătorii votează la secţia de votare unde 
sunt arondaţi potrivit domiciliului. Ei 

pot verifica unde votează şi dacă figurea- 
ză în listele electorale permanente acce-
sând Registrul electoral la adresa www. 
registrulelectoral.ro şi introducând CNP-ul 
şi numele. Orice inadvertenţă între datele 
oferite de Registrul electoral şi cele reale 
poate fi semnalată de către alegători pri-
marilor sau direct AEP, la numărul de telefon 
021 310 0767. Alegătorii au posibilitatea de 
a se înscrie în Registrul electoral cu adresa 
de domiciliu sau cu adresa de reşedinţă. 
Alegătorii care în ziua votării se află în altă 
comună, oraş sau municipiu decât cel de do- 
miciliu îşi pot exercita dreptul de vot la orice 
secţie de votare, după ce declară în scris pe 
propria răspundere că nu au mai votat şi 
nu vor mai vota la acel tur de scrutin, fiind 
înscrişi de către preşedintele biroului electo-
ral al secţiei de votare într-un tabel separat.

A

Ne-am interesat pentru copiii dumneavoastră
Calendarul „Bac” 2016 și noutățile lui

Bacalaureatul 2016 începe în data de 
13 iunie, cu examenul oral de Limba Română, 
iar rezultatele finale de la BAC vor fi afișate 
pe 16 iulie 2016. Calendarul Bacalaureatului 
2016 a fost publicat în Monitorul Oficial, după 
începerea anului școlar 2015-2016. Lucrările 
elevilor vor fi corectate în alte județe doar dacă 
această decizie va fi luată de Comisia Națională 
de Bacalaureat, iar primăriile și comisiile de 
BAC vor fi obligate să doteze toate sălile de 
examen cu camere video-audio funcționale.

Vasile MOSCOPOLEANUL
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COGEALAC Mic Jurnal
al Primariilor

Domnule primar, mă bucur 
că am prilejul să stau de vorbă 
cu dumneavoastră, un om, un edil 
despre care am auzit că se află o 
mare parte din timp între oameni.

Doamnă prof. Ana-Maria, 
la începutul dialogului nostru, 
permiteți-mi să vă urez bun venit 
în comuna Cogealac, o așezare 
cu o istorie aparte. O comună cu 
oameni minunați!

Domnule primar, vă mulțu-
mesc pentru urare și reiterez ob-
servația că sunteți unul din puținii 
primari pe care i-am întâlnit în 
Dobrogea, mereu între oameni.

Doamnă profesor, eu am 
acceptat să candidez la funcția de 
primar al comunei Cogealac din 
motive de suflet, nu financiare. 
Am fost determinat să candidez 
din convingerea mea de atunci, 
care este și aceea de azi, că pentru 
această așezare dobrogeană, eu, 
Gheorghe Alexa, pot face mai 
mult decât alții. Sunt fiu al acestei 
comune și sunt dator să o slujesc 
cu toată energia mea. Un primar 
de comună trebuie să slujească 
oamenilor, nu partidului. Pentru 

că oamenii sunt cei care te aleg, ei 
cred în tine și lor le ești dator cu 
fapte, nu cu vorbe.

Ați reușit, domnule primar, 
să extindeți rețeaua de canalizare...

O rețea, doamnă, care 
măsoară mai bine de 25 de 
kilometri și alimentează cu apă 
peste 980 de gospodării.

Am remarcat o altă față a 
centrului comunal.

Da, a fost un efort pentru 
noi, cei din administrație, dar, 
după cum vedeți, pavelele dau 
centrului nostru aspectul dorit de 
multă vreme.

Domnule primar, observ că 
și în spațiul cultural și educațional 

„Copiii Cogealacului merită să vadă că oamenii maturi 
știu să se respecte în comuna noastră.”

                                             Gheorghe Alexa - Primar al comunei Cogealac
ogealac, în luna mai a anului 2016, este, pentru oricine o străbate, o comună în continuă 
prefacere, o schimbare susținută alert de primarul său, domnul Gheorghe Alexa, dornic să așeze 

cât mai repede comuna sa, în rândul comunelor cu facilități europene. Întâlnirea cu domnia sa trebuie bine 
drămuită, primarul Gheorghe Alexa fiind mereu solicitat de activitățile administrative, de oameni și, nu în 
ultimul rând, de telefonul care sună mereu.

s-au efectuat schimbări notabile.
Doamnă profesor, nu îmi 

doresc un dialog electoral...
Nu, dar ce ați realizat sunt 

fapte la vedere.
Da, am efectuat ample 

lucrări de modernizare atât la 
cămin, cât și la școală. Dar nu 
vreau să vorbesc eu despre ele, e 
destul că oamenii Cogealacului 
văd și judecă corect. Mi-aș fi dorit 
să termin de asfaltat toate străzile, 
dar, după cum știu cetățenii mei, 
dacă îmi vor acorda din nou 
încrederea lor, voi duce la bun 
sfârșit și acest proiect.

Domnule primar, cum vedeți 
alegerile care bat la ușă?

Nu cum le văd este 
important, ci cum le doresc.

Cum le doriți?
Îmi doresc să se desfășoare 

în parametrii dialogului decent, 
al respectului pentru oamenii 
Cogelacului, pentru copiii lor. 
Copiii Cogealacului merită să 
vadă că oamenii maturi știu să se 
respecte în comuna noastră.

Dialog consemnat de 
Ana-Maria COTOȘPAN

C

iroul Electoral Central a stabilit, prin Decizia nr. 
10/15.09.2014, că alegătorii români cu domiciliul în 

România îşi pot exercita dreptul de vot în baza următoarelor 
acte de identitate, valabile în ziua votării:

La secţiile de votare organizate în ţară se poate vota 
cu următoarele acte: u a) cartea de identitate; u b) cartea 
electronică de identitate; u c) cartea de identitate provizorie; 
u d) buletinul de identitate; u e) paşaportul diplomatic; 
u f) paşaportul diplomatic electronic; u g) paşaportul de 
serviciu; u h) paşaportul de serviciu electronic; u i) carnetul 
de serviciu militar (în cazul elevilor din şcolile militare).

 Cu ce acte se poate vota Rubrica cetățenească

B
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GIULVAZ Mic Jurnal
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n prezent, localitatea Giulvăz este 
centru de comună, iar Ivanda, Rudna și 

Crai Nou sunt sate aparținătoare. Comuna este 
străbătută de 18,5 km drumuri județene și 13,5 
km drumuri comunale, și are 23 de străzi.

Principala activitate economică este 
agricultura și zootehnia, 92,75% din teritoriul 
administrativ al acesteia fiind suprafață 
agricolă.

În localitatea Giulvăz este amplasată 
o stație de transformare de 110/20 KV cu o 
putere de 16 MW, iluminatul public este de tip 
incandescent, cu becuri cu vapori de mercur și 
sunt asigurate necesitățile de energie electrică 
ale populației. 

Comuna dispune de un sistem de 
alimentare cu apă format dintr-un puț forat 
la o adâncime de 103 m, echipat cu o pompă 
submersibilă, o stație de pompare cu hidrofor 
cu trei electropompe, un cazan hidrofor și 
o rețea de distribuție de aproximativ patru 
kilometri lungime.

S-a diversificat și rețeaua de asistență 
medicală: în Giulvăz funcționează un cabinet 
de medicină generală - adulți și pediatrie 
- cu doi medici și două asistente, un cabinet 
stomatologic și o farmacie umană, iar la Ivanda 
și Rudna există câte un punct sanitar.

În fiecare localitate funcționează câte 
o casă națională, cu sală de spectacole, iar la 
Giulvăz există o bibliotecă publică cu peste 
4000 de volume. Biserica ortodoxă sârbă din 
Ivanda, construită în anul 1851, și conacul 
familiei Nicolici de la Rudna, retrocedat 
proprietarilor de drept în urmă cu câțiva ani, 
sunt edificii aflate pe lista monumentelor 
istorice ale județului Timiș.

În anul 2006 a fost înființată echipa de 
fotbal „Vulturii Giulvăz”, iar în centrul de 
comună există o sală de sport, construită în 
2009.

omnule primar al comunei Giulvăz, nu doriți să 
vorbim despre realizările dumneavoastră...

Nu, nu vreau să se interpreteze. Țin mult ca aceste 
alegeri să dovedească o evoluție în acest sfert de veac 
de libertate, o evoluție a politeții și a respectului pentru 
partenerii de întrecere. Pentru că, în fond, aceste alegeri 
trebuie privite ca pe o competiție și tratate cu fairplay 
sportiv.

Și totuși, un mesaj?
Pentru locuitorii comunei Giulvăz, frumoase 

urări tuturor celor care poartă numele Sfinților Împărați 
Constantin și Elena, iar pentru toți colegii mei înscriși 
în cursa pentru conducerea primăriei, cum spuneam, 
acceptarea loială a regulilor.

Cu ce gânduri priviți dincolo de luna... iunie?
Cu convingerea că, dacă voi fi reales, voi continua 

proiectele de care oamenii Giulvăzului au nevoie.
Vă mulțumesc.
Și eu mulțumesc pentru atenția pe care o acordați 

comunei Giulvăz.

„Frumoase urări tuturor celor 
care poartă numele Sfinților 

Împărați Constantin și Elena”
Ing. Florentin CRISTEȚI 

Primar al comunei Giulvăz

D

COMUNA AZI
Î

Transparență 
administrativă

H O T Ă R Â R E A Nr. 45 din 12.04.2016
Art. 1. Se aprobă Regulamentul pentru acordarea 

Titlului de Cetățean de onoare al Comunei Giulvăz, 
conform anexei nr. 1 la prezenta hotărâre.

Art. 2. Cu ducerea la îndeplinire a prezentei 
hotărâri se încredinţează dl. primar și compartimentul 
contabilitate din cadrul Primăriei comunei Giulvăz.

 
H O T Ă RÂ R E A Nr. 46 din 12.04.2016
Art. 1. Se aprobă executarea lucrării de „Plombare 

DC 192 Giulvăz – Crai Nou”.
Art. 2.  Se aprobă ca suma necesară pentru lucrarea 

de „Plombare DC 192 Giulvăz – Crai Nou” să fie 
suportată din bugetul local, capitolul 84.02 – Transporturi 
şi comunicaţii.

Art. 3. Cu ducerea la îndeplinire a prezentei 
hotărâri se încredinţează dl. primar şi inspectorul 
superior cu atribuţii de promotor local din cadrul 
Primăriei Comunei Giulvăz. Pagină realizată de Roxana DODOC
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BILED Mic Jurnal
al Primariilor

31 de proiecte 
implementate
Cristi David a vorbit 

despre cele 31 de proiecte 
implementate în scurtul lui 
mandat de doi ani şi de strategia 
de viitor care cuprinde 15 noi 
proiecte. „Din 2013, împreună 
cu echipa PSD, am început 
să derulez şi să implementez 
mai multe proiecte, care, după 
cum ştiţi, nu se pot face de pe 
o zi pe alta, ci în timp. O parte 
dintre acestea sunt finanţate din 
fondurile Uniunii Europene, 
iar altele din banii localităţii. 
Eu sunt un om al faptelor şi 
nu vorbesc despre lucruri pe 
care nu le-am făcut, ci numai 
despre cele pe care le-am 
realizat cu succes, pentru binele 
şi dezvoltarea comunei. Unul 
dintre acestea este realizarea şi 
dezvoltarea reţelei de apă care 
va ajunge până la ultimul cămin 
din localitate, de asemenea, am 
reabilitat drumurile, o parte prin 
asfaltare, altele prin pietruire. De 
ce prin pietruire? Un kilometru 
de asfalt costă patru miliarde 
de lei vechi, iar cu un miliard 
şi ceva de lei am reabilitat toată 
comuna prin pietruire. Urmează 
şi alte străzi să fie asfaltate. Două 
dintre obiectivele principale 
sunt  definitivarea întregii reţele 
de apă şi asfaltarea drumurilor, 
pentru ca să avem aici, în 
Biled, un standard de viaţă mult 
mai ridicat. Mai sunt multe 
lucruri de făcut, dar împreună 
le vom face, de aceea, dragi 
bilezeni, vă invit ca în 5 iunie 
să mergeţi şi să votaţi PSD”, a 

Cristian David, PSD Timiş, şi-a lansat candidatura 
pentru încă un mandat la Primăria Biled

dilul Cristian David, PSD Timiş, şi-a lansat candidatura, sâmbătă, 14 mai, pentru încă 
un mandat la Primăria Biled. La eveniment au participat mai mulţi parlamentari şi 

primari din judeţ, alături de Călin Dobra, vicepreşedintele Consiliului Judeţean Timiş, şi de Sorin 
Grindeanu, preşedintele PSD Timiş.

fost mesajul edilului Cristian 
David. Constantin Glodeanu, 
şeful PSD Biled, este sigur că 
Cristi David va câştiga alegerile 
din 5 iunie. „L-am preferat pe 
Cristi David pentru că e un om 
al faptelor. În perioada scurtă 

cât a condus comunitatea, a 
demonstrat că ştie şi poate să 
facă tot ce îşi propune şi este un 
om corect. Sunt convins că vom 
câştiga alegerile, iar Cristi va 
rămâne primar în Biled, după 5 
iunie”, a declarat Glodeanu. De 
asemenea, şi Sorin Grindeanu, 
parlamentar, şi şeful PSD Timiş, 
a fost de părere că Cristi David 
este cea mai bună alegere pentru 
primăria din Biled, de aceea 
va avea tot sprijinul de la el şi 
de la partid, fiindcă Cristi este 
un om al faptelor. „Am venit 
alături de Cristi, aici la Biled, 
să îl susţin, aşa cum voi veni 
şi după alegerile din 5 iunie, 

să îl ajut când va avea nevoie, 
fiindcă eu mă bucur că oameni 
ca şi Cristi, oameni ai faptelor, 
se află în echipa PSD Timiş. 
Am încredere foarte mare în 
Cristi David, actualul şi viitorul 
primar al comunei Biled”, a fost 
mesajul lui Sorin Grindeanu.

Platforma program 
2016 -2020

Platforma program 2016-
2020 a lui Cristian David, cu 
15 proiecte de mare impact: 
Înfiinţarea canalizării cu staţie 
de epurare în comună Biled, prin 
atragerea de fonduri europene; 
asfaltarea în totalitate a străzilor 
cu podeţe şi rigole, prin atra-
gerea fondurilor europene; în- 
fiinţare reţea de drumuri cu 
centură ocolitoare a localităţii, 
prin atragerea fondurilor euro-
pene; extindere reţea apă în noul 
PUZ şi a sistemului de utilităţi 
şi drumuri, prin atragerea fon-
durilor europene; reabilitarea şi 
dotarea căminului cultural, prin 
atragerea fondurilor europene; 
atragerea de investitori şi crea- 
rea locurilor de muncă; cons-
truirea de locuinţe sociale; înfiin- 
ţarea sistemului after-school, 
prin atragerea fondurilor euro-
pene; construcţia unei săli de 
sport; construcţia unei zone de 
agrement şi construirea unui 
ștrand; parc pentru tineret şi al-
te  categorii de vârstă; pistă de 
biciclete pe DN6; dotare S.V.S.U. 
cu autospecială; asfaltarea 
drumului comunal  Biled- Iecea 
Mare; definitivarea trotuarelor.

Gheorghe MIRON

E
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Domnule primar, a început 
o perioadă foarte încărcată, 
zile de lupte electorale. Sunteţi 
pregătit pentru ce urmează, mizaţi 
pe votul alegătorilor?

Desigur că am încredere 
în oameni, şi eu nu privesc astfel 
lucrurile. Nu am de ce să spun 
că va fi o perioadă grea. Grea a 
fost până acum, când a trebuit să 
punem la punct multe proiecte, 
ne-am zbătut să facem cât mai 
bine toate şi vrem să ne continuăm 
munca începută. 

Ştim că fiecare sat din co- 
muna Moravița are sistem de ali- 
mentare cu apă, că există canaliza-
re şi că se mai iau în calcul lucrări 
pentru dezvoltarea zonei. Ce fel 
de proiecte desfăşuraţi perioada 
aceasta, pe ce vă concentraţi cel 
mai mult şi care dintre realizările 
dumneavoastră vă este cea mai 
dragă, când vă uitaţi în urmă? 

MORAVITA Mic Jurnal
al Primariilor,

„Cu ajutorul lui Dumnezeu, sper să continuăm 
şi să împlinim ce ne-am propus!”

Ioan FIŞTEA, primarul comunei Moraviţa

oravița și satele aparținătoare - spațiu multicultural în care s-au întâlnit obiceiuri și mentalităţi 
caracteristice românilor, germanilor, sârbilor, slovacilor, ungurilor și altor etnii -, s-au 

schimbat mult în ultimii ani. În prezent, strategia administraţiei locale vizează dezvoltarea comunei prin 
utilizarea resurselor proprii, cât şi a celor ce pot veni din exterior, prin atragerea de resurse financiare 
nerambursabile din diferite fonduri speciale, având ca obiectiv general reducerea decalajelor față 
de alte localități, îmbunătățirea calității vieții locuitorilor, prin asigurarea serviciilor publice absolut 
necesare, pentru apropierea standardelor la nivelul unor comunități europene, ne spune domnul primar 
Ioan Fiştea, într-un scurt dialog.

Momentan, continuăm ce 
am început. Acum ne concentrăm 
pe lucrările de construcţie a unei 
biserici noi, un proiect foarte 
dorit de noi şi de oamenii noştri, 
dar mai avem şi altele. Suntem 
mulţumiţi, însă, că am reuşit să 
facem lucrările de canalizare în 
comună, proiect făcut în 2006 – 
2007 şi derulat până în ziua de azi. 
Sunt foarte bucuros că am reuşit 

să obţinem acest lucru. Sunt încă 
multe de făcut, dar ne mândrim şi 
cu ce am realizat până acum.

Ce vă spun locuitorii 
comunei când vă întâlniţi, sunt 
mulţumiţi cu ce aţi realizat în 
acest mandat, vă felicită când vă 
văd sau vă aduc critici?

Eu zic că sunt mulţumiţi. 
Bineînţeles că nu toţi, pentru că nu 
poţi mulţumi pe toată lumea. Dar 
ştiu că mă bucur de încrederea lor 
şi, în funcţie de ce putem, ducem la 
îndeplinire cele cerute. Cu ajutorul 
lui Dumnezeu, sper să continuăm 
şi să realizăm ce ne-am propus.

La final de discuţie, aveţi 
un mesaj pentru concetăţenii 
dumneavoastră?

Le spun să aibă încredere în 
mine, cum au avut până acum. Şi 
mergem cu Dumnezeu înainte!

Interviu realizat de 
Diana MIHAI

M

Atenție la ieșirea la iarbă verde
ine nu se gândeşte la germeni şi insecte când iese din casă? Fie că este vorba de o plimbare de o 
seară sau de un weekend cu cortul, te poţi îmbolnăvi uşor şi din motive banale. Cunoaşterea bolilor 

şi simptomelor poate ameliora această frică a oamenilor. Iată două dintre cele mai ciudate boli şi câteva 
indicaţii despre cum le poţi recunoaşte: 1 -Febra Iepurelui - În mod normal, febra iepurelui este destul 
de rară. În ultimele două decenii au fost raportate doar 125 de cazuri pe an. Simptomele depind de felul 
în care persoana a fost infectată. Spre exemplu, dacă o persoană este muşcată de o căpuşă, se va forma o 
rană în acel loc. Inhalarea bacteriei însă poate duce la pneumonie. Ambele forme sunt însoţite şi de febră.  
2 – Mâncătoarea de creier - Cunoscută şi drept „amiba mâncătoare de creier”, este la fel de periculoasă 
precum arată şi numele. Microbul este găsit în ape calde (lacuri, râuri), cauzează o infecţie rară a creierului, 
denumită meningoencefalită ameobică primară şi, de cele mai multe ori, duce la moarte. O persoană poate fi 
infectată doar dacă microbul intră prin nas. Amiba migrează prin nervul olfactiv către creier, unde distruge 
ţesutul. Între 1964 şi 2014 au existat 133 de cazuri, dar numai trei persoane au supravieţuit.

 Dr. Carmen POPESCU

C

Sfatul medicului pentru morăvițeni
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EZERIS Mic Jurnal
al Primariilor,

a ce sunt bune cărţile? Îmi vine să răspund: 
la totul şi la nimic. Poţi trăi foarte bine fără 

să citeşti. Milioane de oameni n-au deschis niciodată o  
carte. A încerca să le explici ce pierd e totuna cu a explica 
 unui surd frumu-

seţea muzicii lui 
Mozart. În ce mă 

 priveşte, mă nu-
măr printre cei 
care nu pot trăi 
fără cărţi. Sunt un 
vicios al lecturii. 
Am nevoie să ci- 
tesc aşa cum am 

nevoie să mănânc şi să beau. Hrana pe care mi-o oferă 
lectura îmi este la fel de indispensabilă ca şi aceea 
materială. Resimt fiecare zi fără o carte ca pe o zi 
pierdută.

Nicolae Manolescu - președinte al Uniunii 
Scriitorilor din România

Principalele afecțiuni întâlnite la câini 
în această perioadă sunt:

Ascardioza sau limbricii fiind boala 
cea mai comună întâlnită la câini. Acest 
parazit este localizat în intestine sau în 
stomac.

Congestie pulmonară: Cauzele 
acestei probleme sunt date de înot, îmbăierile 
cu apă rece, expunerea la aer condiţionat.

Conjuctivita: Această afecţiune este 
provocată de un agent microbian, bacterial, 
micotic, parazitar sau poate să apară şi din 
cauze alergice, mai ales în timpul verii. 

Infestația cu căpușe: O problemă 
majoră pentru animalele noastre o reprezintă 
infestaţia cu căpuşe. Aceasta este cel mai 
frecvent întâlnită primăvara şi toamna, mai 
ales în zonele împădurite sau cu vegetaţie 
bogată. 

Dr. Vasile VIȘĂOAN

Domnule primar, dacă vă 
uitaţi peste umerii timpului, care 
vă este cea mai dragă realizare de 
când staţi în fruntea comunei?

Pot spune că modernizarea 
comunei Ezeriş în ultimii 16 ani 
este cea mai frumoasă realizare, 
prin lucrările de infrastructură, 
prin cele de alimentare cu apă, 
canalizare, de asfaltare străzi, 
modernizare cămine culturale şi 
şcoli. 

Cu alte cuvinte, aţi schimbat 
faţa comunei. Ce vă mai doriţi să 
faceţi pe viitor?

Locuitorii trebuie să aibă încredere că Ezeriş 
va merge înainte, nu va rămâne în urmă!

ergem în Caraş Severin, în Ezeriş, comună formată din două sate: Ezeriş şi Soceni. Avem un 
scurt dialog cu domnul Ioan Rusu, primarul comunei de ani lungi şi rodnici, care a făcut multe 

pentru dezvoltarea celor două localităţi şi încă mai doreşte să înfăptuiască. 

M

În continuare vreau să 
mergem pe accesare de fonduri 

europene, pe reabilitare şi 
modernizare drumuri agricole, 
drumuri forestiere. Sunt lucruri 
foarte importante şi necesare.

Ce le transmiteţi locuitorilor 
comunei dumneavoastră?

Să aibă încredere că Ezeriş, 
comuna noastră, va merge înainte, 
nu va rămâne în urmă.

Spor la lucru, domnule 
primar!

Mulţumesc la fel şi toate 
cele bune tuturor!

Dialog consemnat de 
Diana MIHAI

  De ținut minte!
La ce sunt bune cărţile?
L

  Rubrica veterinarului
Afecțiuni de primăvară 

ale câinilor

Ioan RUSU, primar al comunei Ezeriş
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u prilejul împlinirii a 60 de ani de la cano-
nizare şi 360 de ani de la moartea Sf. Ierarh 

Iosif Cel Nou de la Partoș – Ocrotitorul Banatului, vi- 
neri, 22 aprilie, la Banloc-Timiş, a avut loc ediţia I a 
simpozionului ce a reunit zeci de invitaţi din Banat. 

La această manifestare de o înaltă ținută 
artistică, culturală și nu în ultimul rând organizatorică, 
au fost prezenți dascăli, preoți, conducători de 
administrații, elevi și un numeros public spectator din 

Timiş. Simpozionul a avut loc în incinta Mănăstirii 
Sfântul Iosif cel Nou de la Partoș condusă de Părintele 
Iromonah Varlaam Almăjanu.

După cuvântul de salut, rostit de primarul 

BANLOC Mic Jurnal
al Primariilor

Ocrotitorul Banatului a reunit preoţi, profesori şi primari 
la Mănăstirea Sfântul Iosif cel Nou de la Partoș din Banloc

comunei Banloc, dr. ing. Cornel Toța, și după cel 
rostit de un vrednic fiu al satului, profesorul Marcel 
Miclău, a fost invitat la microfon invitatul de onoare al 
acestui simpozion, președintele Uniunii Jurnaliștilor 
din Banatul Istoric, Vasile Todi.

La capătul alocuțiunii sale, domnul Todi a 
spus: „Sunt bucuros să constat aici, la Banloc, ca 
de altfel pretutindeni în Țara Banatului, că oamenii 
au aderență reală la valori. Felicit cu acest prilej pe 
doamna prof. Ecaterina Chiu, amfitrioana noastră, 
pentru modul exemplar în care a pregătit această 
sărbătoare a spiritului.”

ragi locuitori ai comunei Banloc, în scopul preîntâmpinării unor 
evenimente, ce se pot solda cu pierderi de vieţi omeneşti şi mari 

pagube materiale, Inspectoratul pentru Situaţii de Urgenţă reaminteşte cetăţenilor 
principalele reguli şi măsuri de apărare împotriva incendiilor la instalarea şi 
folosirea sobelor şi coşurilor de fum: u Asiguraţi verificarea, curăţarea şi repararea, 
dacă este cazul, a coşurilor de fum de către o persoană specializată; u Folosiţi doar 
materialul combustibil pentru care a fost destinată soba şi evitaţi supraîncărcarea 
acesteia; u Exploataţi soba numai cu uşiţa închisă; aşezaţi o tăviţă metalică în faţa 
sobei, în dreptul uşiţei. u Nu aşezaţi în apropierea sobei sau pe aceasta materiale 
combustibile; stingeţi focul din sobă înainte de a părăsi locuinţa.

D

C

Cum să ne ferim de incendiiPompierii ne informează

Domnul primar Cornel Toța, alături de oamenii
și oaspeții comunei noastre

Gheorghe MIRON
(Material preluat din Ziua de Vest)

Zilele Artei Sacre la Partoș-Banloc, Timiş
iua de 16 mai a prilejuit, în contextul Zilelor Artei Sacre la Partoș-Banloc, întâlnirea cu renumitul 
maestru al naiului, Nicolae Voiculeț. Artistul a adus pe scena Căminului Cultural din Partoș, prin 

programul pe care l-a prezentat în fața a numeroși spectatori, frumusețea doinelor și a cântului tradițional 
romanesc, izvorâte din plinătatea sufletului omului adevărat înfrățit prin credință cu Dumnezeu și cu semenii. 
Evenimentul pricinuit de recitalul maestrului Voiculeț și al admirabilei sale orchestre a fost, așa cum însuși 
artistul mărturisea, o pledoarie pentru frumos, pentru autentic, pentru tradiție, pentru ceea ce ne este propriu 
și în același timp ne definește identitatea. O pledoarie pentru întoarcerea la origini, pentru redescoperirea lui 
Dumnezeu și a oamenilor, a bucuriei de a trăi. 

Gheorghe MIRON

Z

R
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SAVÂRSIN Mic Jurnal
al Primariilor,

(

Domule primar, timpul dumnea- 
voastră obligă intervievatorul la laco-
nism. În concluzie vă întreb: Privind 
peste umărul anilor de administrație, 
ce realizări ați consemna în Cartea de 
onoare a sufletului dumneavoastră?

Doamnă profesor Ana-Maria Co-
toșpan, bine ați revenit pe plaiul regal, dar 
constat totuși că, deși abia v-ați întors, mă 
și întrebați de hărnicie. O fi curiozitatea 
reporterului sau exigența dascălului?

Câte puțin din ambele, domnule 
primar.

Încep prin a ura drum bun acestui jurnal al 
primăriilor din România, pe care dumneavoastră îl 
porniți și să vă spun că, peste ani, voi privi cu bucurie 
la felul în care am amenajat piața agroalimentară din 
Săvârșin. 

De ce v-ați oprit? 
Doriți să înșir, ca pe mărgărite, vorba poetului, 

realizările mele? 
Nu pe toate, dar cele mai dragi dumneavoastră, 

da. Să afle și alții, din alte Țări Românești, ce se 
întâmplă pe aceste meleaguri.

Bine,  atunci,  din respect pentru spațiul tipo-
grafic, voi evidenția următoarele: l Modernizare 
remiza PSI Săvârșin; l Amenajare parc central Săvâr-
șin; l Amenajare trotuare Săvârșin; l Finalizare și do-
tare sală de evenimente; l Reabilitare și dotare Cămine 
Culturale Săvârșin (finanțat prin Compania Națională 
de Investiții), Temeșești, Valea Mare, Pârnești;  
l Asfaltare străzi Săvârșin (satul nou) și Toc (fonduri 
obținute de la  Guvernul Romaniei); l Amenajare 
parcări zona centrală; l Amenajare traversare peste 
Valea Hălăliș (fonduri europene); l Reabilitare 
Școală și construire a trei poduri în localitatea 
Troaș; l Reînființare gradiniță în localitatea Troaș; 
l Decolmatare Valea Căpriorișca în satul Căprioara 
și Valea Hălăliș; l Amenajare stație Ambulanță; 
l Amenajare centru APIA Săvârșin; l Împietruiri 
drumuri agricole; l Asigurarea transportului gratuit 
al tuturor elevilor la și de la școală, în condiții 

decente, cu trei  microbuze școlare noi.  
l Amenajare bază sportivă (vestiare, sală 
de forță și tribună)  și a terenului sintetic.

Domnule primar, în doar patru ani?
Da.
Atunci, dascălul din mine vă trece 

în catalogul muncii un zece cu felicitări!
Doamnă Ana-Maria, mă bucură 

aprecierea domniei tale, în aceeași măsură 
în care mă obligă pentru viitor încrederea 
oamenilor din comuna mea.

Ați rostit cuvântul „viitor”, domnule 
primar, ce amintiri pregătiți pentru viitor?

Frumos ați spus! Voi fi din nou laconic, 
evidențiind următoarele câteva din proiectele pentru 
mandatul viitor: l Construire Grădiniță Săvârșin 
(fonduri europene – 500.000 Euro); l Asfaltare străzi 
în localitățile Săvârșin, Hălăliș, Toc și Căprioara 
(fonduri europene – 1.000.000 Euro); l Extindere 
modernizare și dotare Liceul Tehnologic Săvârșin 
(fonduri europene – 500.000 Euro); l Construire 
After School la Săvârșin (fonduri europene – 
500.000 Euro); l Extindere, modernizare și dotare a 
Căminului Cultural Toc (fonduri europene – 500.000 
Euro); l Reabilitarea și dotarea tuturor Căminelor 
Culturale din localitățile comunei; l Amenajarea 
de locuri de joacă pentru copii; l Asfaltarea tuturor 
străzilor din comună; l Sprijinirea localnicilor care 
doresc să dezvolte o activitate economică în domeniul 
turismului în vederea valorificării potențialului 
turistic al zonei prin acordarea de facilități fiscale 
potrivit legii; l Realizarea planului cadastral general 
al comunei; l Acordarea de facilități investitorilor 
care crează locuri de muncă; l Extinderea rețelelor de 
alimentare cu apă și canalizare pluvială și menajeră .

Prin intermediul „Micului jurnal al primă-
riilor”, vă rog să adresați un mesaj tuturor locuitorilor 
comunei Săvârșin.

Doresc tuturor consătenilor mei, bucurii de la 
copii și pace în suflete de la Dumnezeu. 

Dialog consemnat de 
Ana-Maria COTOȘPAN

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin
rimăvara la Săvârșin, încet-încet, te identifici cu lucrurile la care ești atent. Curățenia locului, 
casele frumos îngrijite de oameni gospodari, vrednici să trăiască în ceea ce ei numesc cu 

îndrituită mândrie „Vatra Regală”. E primăvară la Săvârșin și însoțesc fiecare pas al meu cu versurile 
lui Macedonski: „Închisă dacă vă e lumea, recoborâți-vă-ntre roze. / Parfumele din mai înalță reînoite-
apoteoze.” La sediul primăriei, domnul Vodicean, licențiat în drept, primarul comunei, unul din cei 
mai importanți poeți în grai bănățean ai Țării Banatului și un edil destoinic din stirpea celor care au 
preschimbat Banatul în Eden, primar de 15 ani, ne primește cu politețe apolitică.

„Doresc tuturor consătenilor mei, bucurii de la copii 
și pace în suflete de la Dumnezeu”

P
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BRESTOVAT Mic Jurnal
al Primariilor,

(

  a. Sucidava  c. Sarmizegetusa
  b. Porolissum  d. Costeşti-Cetăţuie
A fost cea mai mare cetate dacică din Munţii Orăştiei (suprafaţă de 3,5 

ha) şi era situată pe dealul Grădiştei. Aici au fost scoase la iveală o cetate de 
refugiu, o aşezare civilă şi un grup de sanctuare. În perimetrul aşezării civile 
s-au găsit un vas de cult cu cu inscipţia  “Decebalus per Scorilo” şi un bogat 
material arheologic.

Sursa: Ghid de cultură generală. Întrebări şi răspunsuri, trad.: Graal Soft. - 
Ediţia a 2-a, revizuită, Bucureşti, Litera Internaţional, 2012

Plec, drumul „ca-n palmă”, pe băncuța casei 
din dreptul Bisericii... Elena Jurjescu.

Doamnă, ce se întâmplă, asfalt pe drumul pe 
care mai ieri abia de treceau tractoarele iarna?

Vezi, ce poate să facă un primar cu respect 
pentru funcția lui și pentru oameni?

Sunt plăcut surprinsă, doamnă Elena.
Ai intrat într-o comună cu apă curentă, cu 

străzi îngrijite, cu Cămine Culturale frumos renovate, 
cu școli îngrijite și de ce nu, cu proiecte importante 
în derulare.

Doamnă, aflu de la dumneavoastră, mai mult 
decât din gura domnului primar, despre realizările 
sale.

Eugen Dobra este un om extrem de modest. 
Nu-i plac laudele.

Doamnă Elena Jurjescu, pentru că spațiul 
acestui dialog găzduit de revista pe care o conduc, 
nu este unul extrem de generos, vă rog să-mi spuneți 

Mulțumiri domnului primar Eugen Dobra, 
pentru că și acum s-a dovedit receptiv la actul cultural.

 Elena Jurjescu
cum trei ani de zile, mă aflam pentru întâia oară în comuna Bresto-
văț, ca membră în juriul Festivalului de folclor Elena Jurjescu. 

Ei bine, Brestovățul de azi, are o cu totul altă ținută decât cel de azi. 
Sigur, am poposit pentru un timp la sediul primăriei, acolo unde, domnul 
primar Eugen Dobra, m-a primit cu aceeași politețe cu care dânsul își 
întâmpină mereu oaspeții. De această dată, mă îndrept spre satul Coșarii, 
sat aparținător de comuna Brestovăț, la o întâlnire cu doamna cântecului 
bănățean, Elena Jurjescu. 

Domnul primar Eugen Dobra refuză să vorbească despre realizările 
sale, „Sunt fiu al locului, ce am realizat, am făcut pentru oamenii mei. 
Pentru oamenii acestor locuri. Și dacă tot sunteți așteptată de doamna 
Elena Jurjescu, e bine să știți că dânsa este «Cetățean de Onoare» al 
comunei noastre.”

când are loc preselecția pentru festivalul care vă 
poartă numele?

Preselecția are loc în data 28 mai 2016 la Centrul 
de Cultură și Artă al jud. Timiș, str. Ungureanu nr.1, 
cu începere de la ora 10:00. Iar Festivalul concurs va 
avea loc în aceeași zi, la Căminul Cultural al comunei 
Brestovăț cu începere de la ora 17:00. Se pot înscrie 
concurenți cu vârsta cuprinsă între 15 și 30 de ani.

În ce constă proba?
Proba constă în interpretarea unei doine sau 

balade fără acompaniament orchestral, a unui cântec 
de joc cu acompaniament de orchestră și cu descrierea 
costumului popular pe care îl poartă concurentul.

Doamnă, cu mențiunea că mai multe informații 
se pot obține la tel: 0724 / 291.729, vă întreb cum ați 
dori să încheiem acest scurt dialog?

Cu mulțumiri domnului primar Eugen Dobra, 
pentru că și acum s-a dovedit receptiv la actul cultural.

Dialog consemnat de Ana-Maria COTOȘPAN

Rubrica elevilor În care dintre cetăţile dacice, ale căror vestigii se mai păstrează 
încă, a fost descoperită inscripţia “Decebalus per Scorilo”?

Răspuns:  c. Sarmizegetusa

A
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SAG Mic Jurnal
al Primariilor,

Mă simt pe deplin pregătit să îmi servesc 
comunitatea din poziția de primar!

Domnule Precup, au trecut anii...
Da, anii au trecut și eu m-am 

hotărât să candidez la funcția de primar al 
comunei Șag.

Felicitări, carevasăzică, tânărul 
de atunci a devenit un om pentru viitorul 
comunei sale.

Chiar așa sună sloganul meu: UN 
OM, UN CUVÂNT, UN VIITOR!  

Vei fi un primar citit!
Da, de mic copil am făcut din citit 

o pasiune. Îmi plăcea teribil să citesc și 
să le împărtășesc și celorlalți ceea ce citeam. La un 
moment dat, într-una dintre cărți, am citit o metaforă 
care avea să îmi devină în viața un dicton. Mai mult 
decât atât, această metaforă era relevată de un mare 
rege biblic, Solomon, ale cărui învățături m-au uimit 
întotdeauna: înțelepciune, putere și frumusețe. Fiind 
format în spiritul de a-i ajuta pe ceilalți, mi-am dat 
seama că puterea, înțelepciunea și frumusețea sunt 
rețeta pentru a aduce oamenilor mai mult bine, 
echilibru și prosperitate.

Dumneata chiar aparții acestei comune.
Sigur, sunt șăgean. Sunt o parte din aceste 

minunate locuri. M-am născut, am crescut și am primit 
lumina maturității interioare în frumoasele locuri 
șăgene. Cunosc fiecare suflet, fiecare copac, fiecare 
fir de iarbă al frumoasei noastre comune. Părinții mei, 
Augustin și Elena, oameni harnici, cinstiți și demni, 
legați sufletește de universul șăgean, mi-au oferit 
dragoste și o educație aleasă.

Ce-ai învățat dumneata de la părinți?
De la mama am învățat grija pentru ceilalți, 

iar de la tata cultul muncii. Nu am să uit niciodată 
vorbele mamei: să fii OM și să ai cuvânt, și nici 
ceea ce am învățat de la tata: munca și planificarea 
atentă a traiului de mâine și a viitorului: muncești, 
ai. Tot ei mi-au sădit în suflet valorile pozitive ale 
educației moral-civice, hărnicia, cinstea, demnitatea 
şi curățenia sufletească. Consider că am dobândit 
până la vârsta de 31 de ani o educație aleasă, bazată 
pe cele mai înalte valori omenești. Metaforic spus, în 
graiul nostru șăgean, am devenit ”un adevărat om de 
omenie”, care-și respectă și ajută aproapele și iubește 
valorile profunde ale culturii românești: limba, portul, 

Daniel Andrei PRECUP
n drumurile mele primăvăratice prin Țara Banatului, la îndemnul doamnei prof. Ana-Maria 
Cotoșpan, am oprit pentru câteva clipe în comuna Șag. Aici, demult, am editat o frumoasă 

revistă locală: „Jurnal de Șag”. Un tânăr plin de entuziasm a susținut cu har și abnegație apariția 
acelui jurnal, al cărui membru cofondator a fost, scriind cu mult talent articole pe tematică religioasă.

Numele lui? Andrei Daniel Precup. Au trecut anii și, întâmplător, ne-am reîntâlnit. Tânărul de 
atunci este astăzi un om în toată firea.

tradițiile creștine și datinile străvechi.
Directorul jurnalului nostru este 

dascăl, dumneata ce amintire porți 
dascălilor tăi?

În perioada 1991-1999, am primit 
primele îndrumări într-ale cunoașterii de 
la dascălii șăgeni. Tot de la ei am dobândit 
setea pentru munca intelectuală și pentru 
deprinderea științei de carte. Educația 
creștină am deprins-o în familie, la 
școală, în cadrul orelor de religie conduse 
de preotul paroh al Bisericii Ortodoxe 

Române, Gheorghe Săvoiu. Impulsionat de nevoia de 
a aprofunda și mai mult, am urmat, în perioada 2004-
2008, cursurile Facultății de Litere, Istorie și Teologie, 
la secția Teologie-Istorie din cadrul Universității de 
Vest din Timișoara. După terminarea facultății, din 
anul 2008, m-am angajat la Centrul de Diagnostic 
Imagistic S.C.M. Neuromed din Timișoara, al cărui 
secretar sunt până în prezent. Activând ca și consilier, 
mi-am dat seama că am nevoie de noi cunoștințe în 
domeniul administrativ, economic, politic și social. 
De aceea, m-am înscris la cursurile de master  
ale Facultății de Științe Politice, Filosofie și Științe 
ale Comunicării, specializarea Studii de Dezvoltare 
Internațională, din cadrul Universității de Vest din 
Timișoara. Master pe care l-am finalizat în anul  
2014.

Domnule Precup, multă școală. Aveți timp și 
drag de tradiții?

Iubesc tradiția șăgeană, m-am implicat în 
organizarea unor activități legate de hramul Bisericii 
ortodoxe, Ruga Românească, Balul Ionilor și 
spectacole de Ziua Femeilor. Întotdeauna am avut o 
plăcere în a mă implica în activitățile de gospodărire 
ale comunei. 

Și acum?
Acum socotesc că mai am un pas de făcut. Este 

mai degrabă o trecere a mea la următorul nivel, 
fiindcă mă simt pe deplin pregătit să îmi servesc 
comunitatea de pe poziția de primar. Sunt om, așa 
cum m-a îndrumat mama mea să fiu.

Am un CUVÂNT și știu că le pot oferi UN 
VIITOR sigur şi prosper șăgenilor.                

    Interviu realizat de Hermine SCHNEIDER

Î
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n Timiş, este înregistrat cel mai mic şomaj 
din România, 1,19%. Cum este posibil?

În primul rând, datorită creşterii economiei. 
Angajatorii îşi dezvoltă afacerile prin măsurile 
pe care le oferă atât administraţiile locale, cât şi 
facilităţile oferite de guvern. În plus, mai intervine 
un factor – mentalitatea omului.

Ce înseamnă asta?
Chiar dacă sunt posibilităţi şi pot să deschidă o 

afacere în alte judeţe, investi-
torii preferă să vină aici, în 
Timiş. Atât comportamentul, 
cât şi relaţia cu instituţiile sunt 
altfel, mult mai evoluate, mai 
occidentale. Oamenii sunt 
mai pragmatici, mai discipli-
naţi, mai ordonaţi şi mai des-
chişi la nou. Atunci firmele 
preferă să aducă forţa de muncă 
pe baza mobilităţii în Timiş, 
decât să dezvolte o sucursală 
în alte judeţe. Măsurile pe 
care AJOFM Timiş le promovează ajută foarte 
mult pe investitori, dar şi forţa de muncă. Con-
venţiile pe care le facem, fie pentru angajatori, fie 
pentru absolvenţi, fie pentru persoanele de peste 
45 de ani, cursurile de perfecţionare, de iniţiere sau 
formare – toate acestea ajută mult pe piaţa forţei 
de muncă. Aici, sunt şi multe proiecte europene  
în zona de vest dezvoltate de fundaţii şi instituţii 
care vin în sprijinul perfecţionării şi pregătirii 
forţei de muncă. AJOFM Timiş organizează şi 
burse de muncă. Astfel, şomajul scade, fiindcă  
aici cererea şi oferta se întâlnesc mai des decât în 
 alte părţi. Avem numai 4.000 de şomeri înregistraţi, 
dar numărul real de şomeri ar fi aproximativ 8.000, 
nicidecum o rată de 30% cum s-a scris în presă. 

Cum reacţionează AJOFM Timiş când vine 
un investitor şi vrea să îşi deschidă o afacere aici, 
caută forţă de muncă şi nu prea este?

Noi avem prognoză şi statistici care arată 
dinamica pieţei muncii. Pe de altă parte, Timişoara 
este şi un bazin de formare profesională intensă 
– universităţi, şcoli profesionale. Anual ies şi 

De vorba cu... Mic Jurnal
al Primariilor

absolvenţi mulţi. În anumiţi ani avem înregistraţi 
peste 1.000 la AJOFM, dar îşi găsesc repede de 
muncă. De aceea facem cursuri de toate felurile, 
pentru că atunci când vine un investitor să aibă forţă 
de muncă bine calificată. Aşa cere piaţa. Avem cel 
puţin 2.000 de locuri de muncă ofertă lunar.

Cum îi mai sprijină pe şomeri AJOFM Timiş?
Noi nu vrem să rămână şomerii şomeri în 

toată perioada de şomaj. Intervine oferta de locuri 
de muncă. Pe lângă informare 
şi consiliere, facem testarea, 
avem aplicaţii şi modul cum 
trebuie să se comporte la un 
interviu. Avem inclusiv video-
interviurile pe care le pot face 
online acasă. Îi convingem că 
e mult mai important să mun-
ceşti, decât să stai pe sprijinul 
de şomaj de 400 lei, în medie, 
plus acel mic procent care se 
adaugă. E firesc că nu îţi con-
vine să stai acasă pe aceşti bani.

Programul Spune Spo de ce are succes aici?
E o continuare a proiectului Spo Online. 

Am dezvoltat măsurile de informare, consiliere 
şi consultanţă antreprenorială. Ne bucurăm că are 
mult succes. Acum fiecare poate intra online şi îşi 
găseşte serviciul de care are nevoie să se angajeze. 
Omul poate face anumite teste şi să îşi dea seama de 
competenţele pe care le are.

Cum merge reţeaua Eures?
Reţeaua Eures, de care se ocupă colega mea 

Simona Potîng, oferă siguranţă atunci când omul 
vrea să se angajeze în altă ţară din Europa. Află 
exact şi de condiţiile de muncă şi salarizare existente 
acolo, dar şi informaţii despre taxe şi problemele 
privind limba. Avem ghid pentru fiecare ţară. Avem 
foarte multe locuri vacante, aproape 500. Printre 
care, în Germania 92, Marea Britanie 60, Italia 60, 
Suedia 55, Cehia 45, Slovacia 38 sau Norvegia 31. 
Cei interesaţi să muncească în Uniunea Europeană 
pot apela la AJOFM Timiş, bv. Republicii nr. 21 
Timişoara, cu mare încredere.

Interviu realizat de Gheorghe MIRON

„În Timiş, cererea şi oferta de forţă de muncă 
se întâlnesc mai des decât în alte judeţe!”

Marcel  MICLĂU, 
directorul Agenţiei Judeţene pentru Ocuparea Forţei de Muncă Timiş
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